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dyž jsem na podzim roku 2016 přednášel
v běloruském Minsku za účasti českého
velvyslance o svém včelaření, sk]idil
jsem kladný ohlas a pozvání na větší

s5..rnpózium. To se uskutečnilo během loňského
podzimu v blízkosti běloruského města Mogi-
Iev. Nabídku jsem tehdy samozřejmě rád přijal
a hned od zimy se dal do příprav jak ještě lepší
prezentace, tak pilování své ruštiny. Neskuteč-
ným způsobem mi pomo}rla čtyřměsíční stáž
praktikantky Darie z Ruska na naší včelí farmě
v Bučovicích. Přestože Daria studuje v Polsku,
během včelařských prací mi byla ochotná neu-
stále vše opakovat rusky. Jak plynul čas a její
pobyt u nás, přišlo pozvání také od jejího otce,
abych, když už budu přednášet tak blízko je-
jich domova, navštívil Rusko a trochu se po

této zemi porozhlédl. Slovo dalo slovo a 1. lis-
topadu 2017 jsem letěl do Moskvy. Program
byl daný: čt1ři dny Moskva, pak sympózium
v Bělorusku s dvěma dny přednášek včetně mé,
přejezd a přelet do hlar.rrího města Baškirie, ná-
vštěva pravěkých jeskyní na Uralu a místních
včelařských provozů. Pos]éze náwat do Mosk-
vy a cesta do Nižného Novgorodu s exkurzemi
u dalších včelařů.

Pro tento článekjsem vybral z desítek zastá-
vek jen několik nejzajímavějších postřehů týka-
jících se včelařství.

Med no moskeuských pultech
Po příletu do Moskly jsem navštívil kromě
řady známých pamětihodností malý obchůdek
včelaře Michaila a také nově oteťenou ex-
pozici včelařství na moskevském qístavišti.
Výstava nabízí profesionální provedení pod-
světlených obrázků, modelů a audiovizuáIních
pomůcek objasňujících, kdo je včela, její chov
a co vše přináší. Celé qýstaviště se obléká do
noqých expozic, plotože se blíží mistrovsM
světa ve fotbale.

V ruské metropoli jsem zavítal asi do nej-
většího medového obchodu, který jsem kdy
viděI. Jeho součástí byla včelařská část na běžt
né úrovni. Rozhodně větší, než jsme ve střed-

ní a západní Ewopě zlyklí, bylo odděIení lé-
čiv a dezinfekčních prosředků. Mohl jsem si
koupit jakoukoliv léčebnou látku, kterou bych
uznal pro své včely za vhodnou, včetně všech
dostupných a známých antibiotik. Je k zamyš-
lení, zda je to sprár.ná cesta péče o včely. Nebo
je lepší tvrdá restrikce a potírání čehokoliv, co
nemá v dané zemi Ewopské unie paťičné po-
volení (a v jiné naopak ano), jako je například
aplikace kyseliny šťavelové? To ať zhodnotí
každý čtenář sám i odpovědní činitelé, u kte-

rých mám někdy pochybnosti o jejich rozhod-
nutích. Jen u antibiotik bych samozřejmě zůstal
zcela striktní.

1. Včelořskg obchůdek u Moskvě nobízí
širokou poletu uúrobků. ]eho mojitel
Michoil učeloři u Nižného Novgorodu.

2. No moskevském uústouišti pdtří
jedna z expozic učelóm. Podsuícené
šestiúhelnik9 jsou efektní,

3. Obchod u Moskuě svou širokou
nobídkou medu sotuo co překonó,

4. Nobídko učelich produktů ujednom
z letištních obchůdků v ufě doklódú
vgznam Učelořstui u Boškirii.

5. Pózouat před kongresouým
centrem u Ufě, kde se zo tři rokg bude
konot Apimondio, nešlo odolot.
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Den ,,D" u Bělorusku
Z Moskvy jsem se autem přesunu] do ,,bazy
oddychovej" u města Mogilev, kde jsem se zú-
častnil včelařského qrmpózia. Reportáž z něj by
zaplnila celý časopis. Přednášelo se po dva dny
od devíti láno do sedmi večer. Poznatky z praxe
střídaly vlastní zkušenosti včelařů a poznatky
z qýzkumů. Výstava, či spíše výstavka, byla na
úrovni našich regionálních akcí. Zato vědomos-
ti byly mnohdy na světové úror.rri a mně velmi
blízké. Například zimování v kombinovaných
úlech zakomorovaných s ,,polštářem" dole,

včetně zcela normáIního zimování v plemená-
čích. Přitom v Bělorusku je asi chladněji než
u nás.

Ufo, pňští sídlo Apimondie
Z Mogileva jsme se přes několik časových
pásem přesunuli až do Ufy - hlal,rrího města
Baškirie. Hned na letišti poznáte, že jste se

ocitli v zemi, kde med a včelaření něco zna-
mená, vždyt v roce 2021 se zde bude konat
v skvostném kongresovém centru obklopeném
dvěma promenádami Apimondie. Věřím, že

mnoho z vás neodolá a zaletí se tam podívat.
Možná dokonce bude moci zhlédnout profe-
sionální paletoqý provoz předsedy místních
včelařů pana Rustama Rezbajeva, v muzeu pak
jeden z nejtěžších zlaqých pokladů světa a mno-
ho dalšího.

Tň učeloň no cestě do Nižného Nougorodu
Po několika oddychoqých dnech v Baškýlrii
a náwatu do Moskvy jsme se qudali do bydliště
Alexeje, do Nižného Novgorodu. Cestou jsme
navštívili tři včelařské plovozy.
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První byla návštěva u ,,začínajícího" vče-
laře Michaila. Nevčelaří dlouho, tuším okolo
pěti let, ale obul se do toho pořádně. Jednak
má onu malou prodejnu v Moskvě, jednak zá-

sobuje medem, svíčkami, pylem a všemi dal-
šími včetími produkty a doplňky obchody po

celém Rusku. Vše posílá na paletách, a protože

až k jeho provozovně nevede dobrá cesta, musí
často za špatných povětrnostních podmínek při-
vézt traktorem paletu k silnici, kde ji přeprav-

ce naloží, Michail včelaří v poly,uretanových

úlech od Alexeje, kte4ý je stále qllepšuje. Ten

vystudoval letecké strojírenství, takže sestroje-

ní forem a vlastní yýroba těchto úlů je pro něj

hračkou. Zhlédl jsem u něj celou linku a byla to

nádhera, ,,cvrkot" 24 hodin 7 dní v týdnu, kdy
produkce vzŇstá každým rokem o desítky pro-

cent. Podívejme se na vlastní úly. Začněme od
plemenáče, kte4i automaticky umožňuje, díky
možnosť vložení přepážky do zafrézovaných
stěn, tvorbu dvou oddělků naráz, jejich oddě-

lené krmení společnýnn, ale rozdělen:folr krmít-
kem a nasazování dalších nástavků. Michail zi-
muje jako většina ruských včelařů včelnicově.

Protože vítr na ruských pláních umí udělat své,

pref eruj e oplechované,,zahrady". Chová kraň-

ku, ale pomalu více a více se přeorientovává na

buckfastku. Je s ní zde v okolí Moskvy spoko-
jen. Má problémy s poškozováním úlů ptáky,

takže na letošní zimu obalil úly plastovou fólií.
Myslím, že to bude zároveň dobrá ochrana pro-

ti větru a jarní sluníčko v kombinaci s černým
materiálem sehraje asi také svou loli. Stále taj-

ně doufám, že najdu v dubnu pár dní se na to

zaletět podívat.
DaIší na cestě byl zcela nový provoz pana

Samodurova. Postavil ji na zelené louce u sil-
nice do Moskvy, kde má dost zákazníků. Vsadil
na degustaci medu a prodej přímým spotřebi-
telům. De facto koupil celé lrybavení od pol-

ské flrmy Lysoň a je s ním pruměrně spokojen.
Včelaří jak včelnicově, tak ve vozech.

Ještě jsem navštívil jednoho velmi družného
menšího včelaře. Nechyběl u něj apiterapeutic-
ký domeček pro spaní nad včelswy. Nejvíce mě

však uchvátilo zimování oddělků v ,,klimatizo-
vaném" sklepě domu. Oddělky mají otevřená

česna, přikryty prodyšn;ími,,polštářky" jsou

6. Michoilůu plemenáč umožňujíci vloženim
přepážku do zaírézovaných stěn tuorbu
duou oddělků naráz,jejich oddělené krmení
společným, ole rozděleným krmítkem
o nasazovóni dolších nástouků.

7. Kdgž máte s učelořením zkušenosti
od roného mládí, můžete se no
včelnici spokojeně usmíuot,

8. Michoil chrání učelnici proti
uětru plechouým ohrozenim.

9. Joko obrdno, proti u9klouúní děr
do polguretonouých úlů slouží
Michailoui obolení plostouou fólií.

10, Pon Somodurov nabizi
zákaznikúm cestujícím no silnici
mezi Nižným Novgorodem o Moskvou
ochutnóuk9 suého medu.

11, Kočouný uůz no Somodurově
učelnici poblíž Nižného Nougorodu

12. Apiteropeutický domeček u Nižného
Nov9orodu dokládá přích9lnost
Rusů k léčbě učelími produktg.

13.Zjmováni oddělků je možné
ue sklepě pod polštóřk9.
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v krásném chumáči na čtyřech plástech s komo-
rovací přepážkou. Klimatizaci provádí stejně
jako asi všichni ruští včelaři pootevíráním dveří
a případnlim přinášením sněhu. Teplota kolem
0 'C je ideální. To mě inspirovalo jako dobrá
ochrana proti krádeži oddělků v plemenáčích.
Navíc to s sebou přináší možnost iak určitě uše-
třit za krmivo a lépe dokázat vČelstva nastar-
tovat. Jaká by ale byla ekonomika po odečtění
nák]adů na takoqi ,,zimovací sklep", to zatím
nevím. Tento veselý chlapík včelaří praktic-
ky od mládí, a tak jsme si povídali i o historii
a varroóze. Má s ní však pramalé problémy.
Snad když se objevila poprvé a ,,nikdo nic ne-
věděl". Pak ale přišel fluvalinát a další látky,
což bohatě stačí. ,,Varroózu mají jen hlupáci,"
povídá. Hned jsem se v duchu ptal proč? Od-
pověď přišIa vzápětí. Je to tu několik dlouhých
měsíců bez plodu, což mi potwdil. Chová
kraňku, která v těchto klimatických podmín-
kách končí plodování jednoznačně do začátku
října. Vždy od listopadu je tu zpravidla stále
sníh a mráz. Přesto jsem byl zvědav a poprosil
o prohlídku pěti včelstev, zda najdeme plod či

nikoliv. Souh]asil, a dalijsme se do práce. Sku-
tečně v žádném včelstvu plod nebyl.

Souhrn závérem
Co měli všichni společného? Z BO % kombino-
vané včelaření v Dadantu 435 x 300 mm, malou
mechanizovanost a odhodlání něco dokázat či
se jen uživit. To vše ,,podporované" sankcemi
ze síany Evropské unie, které, nutno přiznat,
nejvípe pomohly za poslední tři léta ruskému
rozvoji směrem nahoru. V podstatě jsem ne-
potkal Rusa, kterému by sankce nepomohly.
,,Rozjelo se naše hospodářství, daří se mi až
poslední tři roky." ,,Jsme tak veliká země, že
potřebujeme dovážet pramálo a díky zcela po-
změněnému kurzu rublu se náš export stal ne-
skutečně qfoiosným," říkali. Opět asi pro chytré
hlavy k zvážení.

Sice mi časové posuny dávaly zabrat, stej-
ně jako neustáIé přeldádání a učení se novým
slovíčkům, a neminula mě ani ,,migrénka",
ale byla to neskutečná škola. Nejen včelařská,
avšak i politicko-ekonomická, za nlž jsem vel-
mi rád. StáIo to zkrátka za to.

Zočol u sedmi letech včelaňt se svým dědečkem.
od 1 3 rokŮ sám obhospodařovo'l sVó 4 VčelStVo.
V9studovol Střední zemědělskou školu ue V9škouě
o uče]oňno ho k sobě přitóhld Více nežstudia na
Mendelově uníverzitě. Postupně u9budouol učelořský
?rovozs 800 zimujícími učelstv9, včetně prodejng
včelořských potřeb. Kromě práce se včelstvg pořódó
kurzg, na kterých se mohou posluchoči seznómit
s celou reportáží zjeho cestg po Rusku. Přednáši
toké v zohrrrničí. sedlocek@vcelorstvisedlocek.cz,
www.zoci n o mvceld ňt. cz.


